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РЕФЕРАТ 

 

Магистерская диссертация: 87 с., 167 источников, 1 таблицу, 2 

диаграммы. 

Ключевые слова. Город, местечко, урбанизация, гости, ВКЛ, РП, 

урабанизационные процессы.  

Обьектом научного исследования являются белорусские земли в 

составе ВКЛ в XIV-XVII вв. 

Предметом научного исследования являются города и местечки на 

территории ВКЛ в XIV- XVII вв. 

Целью магистерской диссертации является комплексное и полное 

исследование причин возникновения и роста местечек, как нового вида 

городских поселений, а также изучение роли городов на территории ВКЛ в 

XIX-XVII веках. Показать место местечек в общей структуре городских 

поселений на Беларуси XIV-XVII вв., изучить их социально-экономическое 

развитие, планировку и материальную культуру. 

Методология и методы исследования: диссертационное исследование 

основано на принципах историзма, объективности и целостного подхода. 

При написании диссертации использованы общенаучные методы (анализ, 

синтез, индукция, дедукция, логический, вхождения от конкретного к 

абстрактному, от абстрактного к конкретному), традиционно-исторические 

(сравнительно-исторический, комплексный, социологический и др.). 

Научная новизна. Учитывая степень разработанность проблемы, данное 

исследование направлено на систематизацию имеющихся знаний по теме 

иследования. Сделана попытка широкого анализа местечек, как нового типа 

городских поселений. Рассмотрены пути их возникновения.Определены 

закономерности развития, которые повлияли на рост и развития городов 

XIV-XVII веков. Сделана попытка суммировать взгляды предыдущих 

историков на проблему белорусского феодального города и местечка XIV-

XVII века. Новым является то, что сделана попытка изучения города и 

местечка с точки зрения их роли и влияния на урбанизационые процессы. 

Практическая значимость. Настоящее исследование может быть 

использовано историками, социологами, и всеми, кто интересуется историей. 

Материалы диссертации могут быть использованы для создания курса по 

истории городов и местечек ВКЛ, а также обобщающих работ. Также можно 

будет использовать для проведения уроков-экскурсий, уроков-лекций в 

школах. Результаты данной диссертационной работы могут быть 

использованы для исследования белорусского города XIV-XVII вв в целом. 



Автор работы подтверждает, что приведенный в ней расчетно- 

аналитический материал правильно и объективно отражает состояние 

исследуемого процесса, а все заимствованные из литературных и других 

источников теоретические, методологические и методические положения и 

концепции сопровождаются ссылками на их авторов. 

 



SUMMARY 

 

Master’s thesis: 87 p., 168 sources, 1 table, 2 diagrams. 

Keywords – town, urban settlement, urbanization, guests, Grand Duchy of 

Lithuania, Polish-Lithuanian Commonwealth, urbanization processes 

Object of the research – towns and urban settlements on the territory of the 

Grand Duchy of Lithuania in the XIV-XVI centuries. 

Subject of the research – Belarusian lands in the Grand Duchy of Lithuania. 

Aim of the research – to study the causes of growth of towns as a new type 

of settlement, to explore and show the rise of the role of towns and urban 

settlements in the Grand Duchy of Lithuania within the specified period, to show the 

place of towns in the general structure of settlements in Belarus in the XIV-XVII 

centuries, to examine their socio-economic development, planning and material 

culture, to consider growth and development of towns and urban settlements. 

Research methods – the research is based on the principles of historicism, 

objectivity and holistic approach. When writing the thesis we used general scientific 

methods (analysis, synthesis, induction, deduction, logical, entering from the 

concrete to the abstract), traditional-historical methods (comparative historical, 

complex, sociological, system analysis etc.). 

Scientific novelty In consideration of the degree of readiness of the problem, 

this study aims to systematize existing knowledge relating to the investigation. An 

attempt of broad analysis of towns, as a new type of settlement was made. The ways 

of their rise were considered. The laws of development that influenced the growth 

and development of cities in the XIV-XVII centuries were determined. An attempt 

to summarize the views of previous historians on the problem of the Belarusian 

feudal town and urban settlement in the XIV-XVII centuries was made. An attempt 

to explore the town and the urban settlement in terms of their role and influence on 

the urbanization processes. 

Practical significance The results of the study can be used while making 

textbooks for secondary and higher education, in development of curriculum, 

special courses and seminars. The results of the research can be used by historians, 

sociologists and all those interested in history. Dissertation materials can be used to 

create a course on the history of towns and urban settlements in the Grand Duchy of 

Lithuania, as well as in generalizing works. They can be used for preparation of 

excursion lessons, lessons-lectures at schools. The results of this thesis can be used 

to study the Belarusian town of XIV-XVII centuries on the whole.  

The author confirms that the analytical material cited in the research work 

correctly and objectively reflects the state of the process under consideration, and all 



the theoretical, methodological and methodical propositions and concepts borrowed 

from literature and other sources are accompanied by references to their authors. 

 

) 


	магистерская готовая

